




VENSKABSSKOLEN PÅ SHETLAND

Elsebeth Brander, 
rektor

AHS
Den hedder Anderson 
High School, Lerwick Har 
godt 1000 elever fraj 2U a

og de fjet aere øer.
EU grav penge til en ud- 
veksling-får.: WW^^ 
Gymnasium i Tjekkiet, 
AHS og Aalborghus: På 
Shetland i juni, i Nordjyl
land i september og i 
Tjekkiet og Slovakiet i fe- 
bruar. ' 
Samarbejdet fortsætter. I 
sommerferien, hvor aaf- 
borghusere er inviteret til 
Shetland, Og fremover. 
Elsebeth Brander varpå 
AHS i marts.

Jeg ankom en blæsende 
fredag eftermiddag i slutnin
gen af Lunch-tiden (13-14). 
Skolens gange og opholds
rum var fyldt med elever - 
vejrets skyld! Så kantinen var 
næsten lige så overfyldt som 
Aalborghus’.

Mens jeg hilste på vicerek
toren, blev han ringet op: 
Send eleverne hjem, mens 
færgerne endnu sejler! En al
mindelig overvejelse fredag 
eftermiddag, hvor flest mulige 
prøver at nå hjem på week
end. Vejrmeldingen lød på 
storm.

AHS er en stor secondary 
school med kostafdeling. 
Grundlagt i forrige århundre
de og gradvist udbygget lige 
siden. De nyeste naturviden
skabslokaler er kun 1 år 
gamle. Skolen er veludstyret. 
Den nyder tydeligt gavn af at 
være den vigtigste skole på 
Shetlandsøerne.

Skolen er opdelt i “depart- 
ments”. Lærerne skal være 
på skolen hele dagen. De må 
ikke bare gå hjem, når de 
ikke har undervisning. Så

man indretter sig. F.eks. har 
faget engelsk et rum, hvor 
lærerne forbereder sig. Et ca. 
100 m2 stort lokale, med ar
bejdsborde, kaffemaskine, et 
par computere, en laserprin
ter og alle skolens engelsk
bøger.

Det strenge britiske hierarki 
i skolen virker mindre stift 
her, hvor hver anden siger 
“Heilo, George” til rektor på 
gaden, og hvor to små elever 
har efterladt en seddel på 
Stewards (inspektors) køk
kenbord:

“Vi var her - vi var sultne - 
du var her ikke - hilsen ...”

Vi færdiggjorde en ansøg
ning om penge fra EU. Sid
ste år undersøgte eleverne 
forureningen efter Braer- 
ulykken. I år formulerede vi 
en ansøgning om udforsk
ning af miljøet gennem krea
tive aktiviteter, især idræt og 
billedkunst.

FERIEPLAN 
FOR 

SKOLEÅRET 
1994/95

Efterårsferie: mandag den 17. oktober - fredag den 21. oktober 
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Storm P. - og andre før 
ham - mente, at det er 
svært at spå, og jo da især 
om fremtiden. Ikke desto 
mindre er det almindeligt 
vedtaget, at spås, det skal 
der. Ellers kan vi ikke 
holde styr på noget som 
helst, og det kan jo være, 
at en profeti bliver selvop
fyldende.

Når der spås i andet end kaffegrums, nemlig i 
kvantitet, som lader sig måle, kommer der progno
ser ud af det. Den slags målinger har ikke noget 
med skolen at gøre, kunne vi fortælle i denne 
årgangs første nummer. Men de bruges rask væk 
til at styre skolesystemer med. Og så kan der gå 
politik i dem. Ser vi på vores eget geografiske 
hjørne, er det f.eks. prognoser, der i Aalborg har 
ført til så mange lukninger af folkeskoler, at man 
snart skal til at bygge nye. Hvad med gymnasiet?

Det har undervisnings- og kulturforvaltningen i 
Nordjyllands Amt selvfølgelig lavet prognoser om. 
Ud fra præcise, målelige kategorier. For at styre 
udviklingen. Sådan:

I sin “Revision pr. 1. januar 1984 af planlægnin
gen vedr. gymnasie- og hf-undervisningen” spåede 
man, at der i 1993 (sidste år) skulle oprettes 69 
gymnasieklasser og det samme antal i år.

Og i den nye “Tendenser og muligheder. Rapport 
fra arbejdsgruppe om struktur på gymnasier” fra 
april 1992 spåede man, at der sidste år skulle op
rettes 69-72 klasser og i år 68-72 klasser. Det var i 
øvrigt den rapport, der gav anledning til debat om 
gymnasielukninger.

Faktisk blev der sidste år oprettet 76 nye gymna
sieklasser i Nordjylland, og i år oprettes der 79.

Vi konstaterer endnu en gang, at det er svært at 
spå. Både i kaffegrums og i kvantitet. Og især om 
fremtiden, også i Nordjylland.

Prøv så hellere med sans og samling, her og nu.
HJC
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Værksted om 
fremtiden
Sangdyst. Sig goddag til hinanden. Massage- 
og saunamusik. Gymnastik for arbejdsløse. 
Fortæl et eventyr.

Det var nogle af indslage
ne, da to snese aalborghuse- 
re lavede tolv timers frem
tidsværksted i Hammer Bak
ker. Indendørs, i amtets kur
suslokaler, torsdag den 6. ja
nuar.

Stort set hele elevrådet var 
der, 13 lærere og rektor, to 
sekretærer, rengøringsassi
stenternes tillidskvinde og 
pedelmedhjælperen. Anført 
af en gammel aalborghuser: 
Jens Kruhøffer, AOF.

Det blev snart en varm, liv
lig, spontan, kritisk og arbejd
som begivenhed. Med funk
lende fantasier i skærende

Altså skulle der senere på 
måneden holdes det, der 
blev døbt: den store hand
lingsplan-dag. For alle elever 
og medarbejdere. Med den 
kritiske sans og de højtfly
vende fantasier i højsædet.

Så model fremtidsværksted 
blev gjort til ønskedrømme
nes design. Forberedt længe 
året før som visionernes yng
leplads, i tæt samspil mellem 
elev- og lærerråd. For at ru
ste de vordende instruktører 
til opgaven.

Resultat
Småting var der ikke lagt

op til, og det blev heller ikke 
resultatet.

Gennem brainstormings, 
afstemninger, intensivt grup
pearbejde, latter, morskab og 
glødende diskussioner tikke
de en planlægning ud: aktivi
tetsdagen for hele skolen 19 
dage senere, tiden før og ti
den efter.

Midt på aftenen blev de sid
ste kræfter brugt til at lave 
fire grupper:

“Op varmningsgruppen ” 
med Lars 2.p som styrmand 
fik til opgave at lave PR for 
dagen.

“Debatdelsgruppen’’ med 
Thyra Bjerreskov som for
kvinde skulle organisere sko
leholdene.

“Fællesaktivitetsgruppen” 
med Pernille 2.r i spidsen 
skulle planlægge og lede de 
fælles aktiviteter.

Og “Opfølgningsgruppen” 
under ledelse af Elsebeth 
Brander skulle sammenfatte 
de kommende rapporter og 
se på, hvad der kunne iværk
sættes.

kontrast til det grå vintervejr 
udenfor. Og med befriende 
oplevelser af hinanden ude 
af de roller, vi kender næsten 
alt for godt hver dag på sko
len.

Form og formål
Arrangementet må skolens 

pædagogiske udvalg ta’ på 
sin kappe. Dem var det nem
lig, som havde sat i scene. 
Med det bundne mandat, at 
nu skulle Aalborghus’ mål
sætning - den med en krea
tiv, demokratisk skole og dit
to befolkning - føre til hand
linger.

For mange høvdinge og særinteresser.
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Fotos gi’r et indtryk 
af dagens stemnin
ger. Alle billedtekster 
er stikord fra den ind
ledende brainstor
ming med kritik af 
skolen.

Vi er fastlåst i "personlige grænser”.



Den store 
handlings
plan-dag
Hvorfor er skolens bibliotek altid lukket?
Fordi bøger er kedelige!!
Hvorfor trives en isbjørn bedre end en elev på
Aalborghus? Gæt!

En uges tid efter fremtids
værkstedet i Hammer Bakker 
kom skolen mere og mere til 
at ligne en plakatsøjle. Den 
store handlingsplan-dag be
gyndte at tage form.

Forberedelserne
Opvarmningsgruppen kom 

hurtigt ud af starthullerne 
med bl.a. plakater, indslag 
ved morgensamlinger og 
pressekontakter. Og mindst 
lige så hurtig var debatdels
gruppen.

Til lærerne: Begynd en gang imellem timen med lidt “gymnastik”.

Fremtidsfolkene blev opdelt 
i 22 instruktørpar, de fleste 
bestående af en lærer/ansat 
og en toneangivende elev. 
Hvert par skulle på selve 
dagen lede en gruppe på 32- 
33 elever, sat sammen på 
tværs af klasserne, lærere og 
andre ansatte.

Fra den 17. januar bredte 
holdplakater sig over hele 
skolen. Her kunne alle og en
hver skrive kritik af og ønsker 
til Aalborghus. Og så dukke
de der ad mystiske kanaler

en masse andre opslag op 
med graffiti, spørgsmål og 
slagord.

Instruktørparrene og de fire 
fremtidsgrupper arbejdede 
på højtryk. Under de paroler, 
at den 25. januar skulle alle 
elever og ansatte sammen 
lægge hovederne i blød og 
give deres bidrag til at gøre

• eleverne til bedre stude
rende

• lærerne til bedre under
visere og forbilleder

• det teknisk-administra- 
tive personale til endnu 
bedre medarbejdere

• ledelsen mere demokra
tisk

• bygningerne smukkere 
og mere funktionelle.

Kort sagt: Aalborghus til en 
bedre skole.

Dagen
Tirsdag ved otte-tiden den 

25. januar ankom alle til Aal
borghus gennem en sort tun
nel i forhallen. Et kringlet ad
gangstegn med fed symbolik: 
fra mørke til lys.

Fælles samling i festsalen 
kl. 8.15. Kort velkomst, og så 
indlæg fra alle medarbejder
grupper. Pedel Glenn Giver-
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sen tog straks kegler ved 
ikke at kunne følge med i sit 
manuskript og i stedet for im
provisere på livet løs.

Fra klokken 9 til 13 var der 
holdarbejde efter modellen 
fra fremtidsværkstedet. Ind
ledt med, at lokalerne blev 
gjort hyggeligere og mere 
menneskelige: ud med de 
fleste borde, op med masser 
af plakatpapir, der hurtigt 
blev dekoreret, ind med 
grønne planter osv.

Opvarmningslege og præ
sentationsrunder var der vist 
nok på de fleste hold, før det 
gik løs med brainstorming: 
kritik og visioner. Centrale 
temaer udvalgt til gruppear
bejde, fordeling efter interes
ser, placér selv en frokost
pause. Opgave: Gå i dybden 
med temaet og kom med et 
skriftligt forslag til handling.

Mellem 12 og 13 gik strøm
men tilbage til storholdene. 
Til fremlæggelse af produk
tet, så alle ku' få lov til at 
kommentere, og til opryd
ning.

Klokken 13: Ny samling i 
den ryddede festsal. På sce
nen: Dagens udgave af Love 
Shag, go’e gamle aalborg- 
husere. Program: Den vilde-

Flere klassens timer med 
lærerdeltagelse.

Hæng noget på de tomme 
vægge.

Giv eleverne lov til at “snakke 
af” først i timerne.

ste rock. Lydstyrke: Så hove
det blev blæst ud.

Klokken 14: Almindelig af
gang. Men på lærerværelset 
kaffe, te og kage til de ud

Dagen derpå

asede, men opstemte in
struktører. Hurtige enslyden
de meldinger om dagen: Et 
brag af en succes med om
trent 800 deltagere.
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^Ilø^c** < 'H^oa^c^:

På vej
Inden vinterferien havde tre lærere og tre 
elever læst og analyseret alle de mange hold
rapporter.

Og leveret analyserne til 
skolens bestyrelse, Fælles
udvalget, Pædagogisk Råd 
og Elevrådet.

Bag kulisserne og derfor 
endnu i skrivende stund læg
ges der planer: I et udvalg 
om oprydning, graffiti m.m. 
Et andet om ordensregler. Et 
tredje om fysiske rammer. 
Mens ønsket om en fredags-

riske vinduer nu pryder 
endevæggene i kantinen

Flere taburetter i kantinen.

Aalborghus ryddede 
banken, hvis kunstne

café med råhygge for enhver 
allerede har haft stabelafløb-

Fredagscafé i elevgarderoben, 
ellers udendørs.

ning.
Desuden er der fuld fart 

frem i kantinebestyrelsen: 
bedre service, større udvalg, 
billigere priser.

Og så er der alt det, der er 
til at ta’ og føle på.

Vi portrætterer lidt, og sen
der en venlig hilsen til Nørre
sundby Bank, Bredegade, 
hvis kunstneriske vinduer nu 
hænger som glasmalerier på 
kantinens endevægge. 
Aalborghus-folkets ønske.

Skraldespandene væk fra kanti
nens borde.
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Parat 
til at bruge edb 
ved eksamen?

Nu ma elever benytte 
edb ved skriftlig 
eksamen. &nu’s 
gæsteskribenter 

giver her en melding 
fra edb-fronten.

IBM-lokalet er åbent fra kl. 8-16.

Når der er skriftlig eksamen 
i dansk, samfundsfag eller 
sprog, så kan den nu foregå 
ved en edb-skærm med et 
tekstbehandlingsprogram.

Det er første gang, det bli
ver tilladt for alle. Hidtil har 
der kun været gjort forsøg 
med det. Problemet er dog, 
at alle ikke kan få en skærm 
at sidde ved, for intet gymna
sium har så meget edb-ud- 
styr.

Har en elev selv en edb- 
maskine derhjemme, må den 
dog godt anvendes til eksa
men, men så skal den afle
veres til skolen senest to 
dage inden. Alle de program
mer, der ikke er tilladt ved 
eksamen, skal nemlig slet
tes.

Ved terminsprøverne i 
marts blev den nye ordning 
afprøvet for første gang. Og 
den skal nok give ekstra pres 
på skolens edb-lokaler i næ
ste skoleår.

Åbne edb-lokaler
Der er to lokaler. IBM-loka- 

let er åbent hver dag kl. 8-16. 
Mac-lokalet er låst hele tiden, 
men man kan købe sig et 
adgangskort på gymnasiets 
kontor. Så er der fri adgang.

Mac-computerne er indret
tet, så enhver nemt kan finde 
ud af dem. Der er de samme 
programmer på alle maski
nerne i lokalet. Det er f.eks. 
Claris Works, som er tekst
behandling, regneark og 
tegneprogram i et. Der er

også f.eks. Fun Physics til 
den eksperimenterende fysi
ker, AMU-Graph til opgaver i 
matematik og MacGlobe 
med geografiske oplysninger 
om hele jordkloden.

I IBM-lokalet kan det være 
lidt sværere at få overblik. 
Maskinerne er ikke helt ens. 
Nogle er hurtigere end andre 
eller har større kapacitet, så 
de foretrækkes mest.

Derinde er også en scan
ner, der kan scanne alle mu
lige billeder ind i en opløs- 
ning på op til 600 dpi. Soft
ware hertil findes i Windows: 
Picture Publisher.

Efter kl. 14 er der de fleste 
dage en lærer, der er parat til 
at give en hjælpende hånd 
med, hvis man ikke er fortro
lig med et eller andet.
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I år har der været to skolekomedier, “Grease” og 
“Beggar’s Opera”. Flere end 100 har medvirket. 
Hvad får man egentlig ud af det? &nu’s gæste- 
skribenter har spurgt 3, der var med i begge 
forestillinger. Stor glæde, når det hele lykkes.

De 3 er Mette Kristine 
Mikkelsen fra 2.c, Tho
mas Ingeman-Nielsen 
og Anne Hansen, 
begge fra 3.x. 
Deres svar ligner hin
anden meget.

De har lært en masse 
nye mennesker at ken
de. De har oplevet et 
utrolig godt kammerat
skab og sammenhold. 
De har set, hvordan et 
samvær kan udvikle 
sig, så både gruppen 
og den enkelte bliver 
stærkere. Og de har 
følt glæde ved at mær
ke, hvordan forestillin
gen lykkedes.

Når de svarer, er der et 
andet træk, der også 
går igen:
De vil meget gerne be
skrive noget af det, de 
har været med i.

Back-stage
Anne har været back-stage 

i begge forestillinger. Hun 
påstår, at hun ikke har skue
spillertalent, men at hun er 
bedre til det med at arrange
re bagved.

“Grease" er et ret nutidigt 
stykke, så det var ikke så 
svært at lave scene til, synes 
hun. “Beggar’s Opera” var 
sværere. Skulle der skaffes 
en stol, kunne det ikke være 
en hvilken som helst stol. 
Man skulle på jagt for at finde 
en, der passede til stykket og 
dets tid. Hele hendes klasse 
arbejdede i øvrigt med sce
nografien i billedkunsttimer
ne.

Anne Hansen, 3.x

Skuespiller
Fra starten havde det ikke 

været meningen, at Thomas 
skulle med i “Grease”, men 
da de lige stod og manglede 
en fyr...

I “Beggar’s Opera” spillede 
han en af hovedpersonerne.

For ham har det været 
spændende at prøve to så 
forskellige stykker. Selv om 
de begge handler om kærlig
hed, har de ikke meget til 
fælles. Han fortælller længe 
om den historiske baggrund, 
som er så vigtig at få med og 
få vist i “Beggar’s Opera”.

Det var alligevel lettere for 
ham at gå på scenen anden 
gang. Isen var brudt. Og det

Thomas Ingeman-Nielsen, 3.x
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var meget sjovt, da skuespil
lerne nåede dertil, hvor de 
begyndte at kunne improvi
sere.

Suffløse først
Mette Kristine var suffløse i 

“Grease”, og i “Beggar’s Op
era” havde hun en hovedrolle 
som Polly. Opgaven som 
suffløse havde lært hende
meget, som kom hende til dag.
gode som skuespiller.

Hun mener også, at et af 
højdepunkterne i de to

dier var der, hvor improvisa
tionerne begyndte. De gjor
de, at det på en måde blev et 
nyt stykke for hver forestil
ling.

Det var også dejligt at op
leve, når f.eks. de dansende 
skuespillere overgik sig selv. 
Overskred grænser, som det 
ikke ville være muligt at nå 
ud til i den daglige skolehver-

Faktisk oplevede Mette Kri-
stine, at forestillingerne gav 
lidt af det samme sus, som 

mærke, når man 
rejser. Og den gode stem-

Mette Kristine Mikkelsen, 2.c

ning mellem de medvirkende 
blev hængende i lang tid.

Jo, de er alle tre helt enige 
om, at der er meget, der 
hænger ved, når man har 
været med.
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En hel del Aalborghus’ere 
ynder at afslutte ugen med 
en øl på Duus. Eller Duus 
Vinkjælder, som stedet fak
tisk hedder. &nu’s gæste- 
skribenter har også været 
der.

Tradition & 
ægte stemning

Før
Duus som udskænknings- 

sted går flere hundrede år 
tilbage. Da Jens Bangs Sten
hus blev bygget i 1624, blev 
stedet især benyttet af de rej
sende og deres kuske. Man 
fik sig en hjertestyrkning, 
mens hestene blev affodret 
eller skiftet.

Nu
Publikum i dag er almin

delige folk i alle aldre. Nogle 
er kommet her fast i mange 
år, nogle endda i mange årti
er.

Her kommer også mange 
familier og en del svenskere 
og nordmænd, der kigger ind 
for at købe varme pølser og 
en kold øl. Eller æbleskiver 
og gløgg, hvis det er i vinter
halvåret.

Bedst kendt er Duus vel, 
fordi det er her, Christian den 
IV’s Laug mødes og holder 
sine ceremonier.

Tradition
Bartender Henrik er ikke i 

tvivl om, hvorfor Duus også 
altid har været populær hos 
mange unge:

- Jeg tror, det hænger 
sammen med, at f.eks. Jom
fru Ane Gade trods alt er en 
forholdsvis ny ting. Duus har 
en ældre tradition. Det er et 
hyggeligt sted med en speci

el og ægte stemning, der ad
skiller sig fra andre værts
huse. Her kan man sidde og 
hygge sig og snakke sam
men, uden at der kommer 
øredøvende musik larmende 
ud af højttalerne.

Atmosfære
To fra Aalborghus, Anders 

fra 1 .p og Kasper fra 3.x, sid
der sammen med bl.a. Mar
tin, der går på Katedralsko
len. Anders har forklaringen:

- Duus er helt sikkert et 
sted med masser af atmos
fære. Det kommer af de

gamle omgivelser, stemnin
gen, og at her altid er mange, 
man kender.

- Så hjælper det også, at 
her ikke kommer så mange 
handelsskoleelever, griner 
Kasper.

Ved bordet ved siden af 
sidder Majken og Hanne fra 
3.y.

- Som regel kommer vi her 
kun om fredagen før en ferie 
eller efter en prøve. Men vi 
kommer her da også for at 
møde dem fra klassen eller 
skolen. Så er stedet jo også 
rimelig billigt.

12 &nu nr. 3 1993-94



l

Alder og øl
Bartender Henrik kan for

tælle, at til trods for rimelige 
priser, så er der enkelte un
ge, der selv medbringer øl. 
Han tror nu nok, det især er 
dem under 18, som er for un
ge til at købe øl. Men nu er 
Duus begyndt at mærke sine 
øl, så personalet kan se for
skel på de købte og de med
bragte.

Aldersgrænsen på 18 år 
har han i øvrigt ikke meget til 
overs for.

- Jeg synes, den er noget 
pjat. Enhver under 18 kan gå 
ned til købmanden og købe 
alle de øl, han lyster. Og 
drikke sig en ordentlig kæp i 
øret. Jeg mener faktisk, at 
det ville være bedre, om de 
sad på Duus, hvor der er op
syn, og hvor ingen får lov til 
at drikke sig for fulde.

Claus og Grethe
Ved de andre borde sidder 

der masser af folk. Også 
Claus, forretningsmand fra 
Sjælland, sammen med et 
par andre. Han har fået lyst 
til at se Duus, fordi en af 
hans bekendte er med til at 
restaurere Jens Bangs Sten
hus.

Ved bordet ved siden af 
sidder Grethe sammen med 
to veninder. Grethe er fra 
Aalborg og kommer her nu 
og da. Det har hun gjort lige 
fra sine unge dage. Hun kan 
godt lide, at her er alle al
dersklasser.

- Jeg har selv børn, der er 
kommet her, mens de gik på 
gymnasium. Her er faktisk 
utrolig roligt, selv om der er 
mange unge. Det er dejligt.

Det skåler vi på.

Styr din energi
Hvordan skal vi regulere vores energiforbrug, når vi sam
tidig vil skåne miljøet og spare på ressourcerne? Spørgs
målet optager mange, også &nu’s gæsteskribenter.
De satte sig for at finde ud af, hvad svaret er i Aalborg 
Kommune. Altså tog de ind til Energicentret på Vesterbro.

Lige kommet ind ad døren 
bliver vi mødt af en smilende 
sekretær. Hun viser os ind til 
centerleder Finn Jønson, der 
straks tager godt imod os og 
begynder at forklare om cen
trets opgaver.

Gratis råd
Centret er først og fremmest 

blevet til for at formindske 
energiforbruget i de store virk
somheder. Det er nemlig der, 
det virkelig kan betale sig at 
sætte ind. Centret giver en 
helheds-rådgivning, der omfat
ter forbruget af både el, var
me, gas og vand. Centrets råd 
er gratis.

Når virksomhederne får 
hjælp til at få mest muligt ud af 
færrest mulige ressourcer, så 
sparer de penge, samtidig 
med at miljøet skånes.

Det har givet stor interesse 
fra virksomhederne, ja de ta
ger nærmest imod med åbne 
arme. Ikke mindst nu, hvor de 
også skal betale grønne afgif
ter af energiforbruget.

Et af målene er, at alle, der 
forbruger over 100.000 kWt 
årligt, skal opsøges og tilbydes 
rådgivning i løbet af de næste 
5 år.

El og varme
Finn Jønson viser os videre 

til to af centrets mange eks
perter. Det er elrådgiver Jan 
Blæsbjerg og fjernvarmeråd
giver Harald Karlsen, som i

øvrigt er tidligere Aalborghus- 
elev, viser det sig. De disker 
op med god kage og soda
vand.

Deres opgave er at tage ud 
på arbejdspladserne og råd
give om både besparelser ved 
produktionen og ved arbejds
miljøet. Det kan være, at der 
er for varmt i lokalerne. Man 
kan fx spare 25% på fjernvar
men ved at sænke temperatu
ren 5°. Og tit er lyset tændt i 
ubenyttede lokaler.

For tiden har de travlt med 
de større virksomheder. Fak
tisk er de fuldt optaget næsten 
et halvt år frem. Senere regner 
de med at gå videre til de min
dre.

Også for private
Private kan også komme i 

centrets butik og få gratis råd. 
Man kan f.eks. låne en vand
sparekuffert med hjem, eller 
en elmåler og en lyskuffert. I 
lyskufferten er der forskellige 
energisparepærer, som man 
kan afprøve i lamperne der
hjemme. Elmåleren kan for
tælle, om fryseren eller de an
dre hvidevarer bruger for me
get el.

Da kagen er ved at slippe 
op, spørger vi, om de kan give 
os nogle gode råd med på ve
jen. Det kan de. Ja, de kan 
næsten ikke stoppe igen.

Det står klart for os, at vi kan 
gøre meget mere for miljøet, 
end vi gør.
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Idræt og sport er en vigtig side af Aalborghus. 
Alle har idrætstimer på skemaet. Mange har 
det ved siden af også, enten i den frivillige 
idræt om eftermiddagen eller i klubber uden 
for Aalborghus. &nu’s gæsteskribenter har talt 
med 2, der endda er nået helt til tops med 
deres sport, nemlig i de to AaB superliga-hold.

Ishockey
Christian Ludvigsen er den 

ene. Han går i 1 .p og spiller 
ishockey for AaBs super-is- 
ligahold.

Karrieren startede han i AaB 
som 5-årig, da hans bror tvang 
ham med til træningen, indtil 
han blev så interesseret, at 
han selv troppede op.

Da han sidste år kom på 
ligaholdet, blev træningsstilen 
en anden og hårdere. Nu træ
ner han sammen med holdet 
en times tid seks gange om 
ugen. Desuden spiller han 
nogle kampe på 1. og 2. hol
det.

Træningen er både fysisk og 
teknisk, men Christian mener 
ikke, at de dele er de altafgø
rende. Det gælder mere om at 
have fighterviljen.

Christian valgte at læse hf 
på den sædvanlige 2-årige 
måde. Han mente, at han kun
ne nå lektierne, selv om han 
også ville dyrke elitesport. Det 
mener han stadig, men han 
indrømmer, at det kan være 
svært, især når der er kampe i 
weekenderne. Han har meldt 
afbud til U18-landsholdet, så

Christian 
Ludvigsen, 
1-P

der er tid til kæresten, kamme
raterne og skolen.

Når der er kamp, må han 
ikke drikke alkohol dagen for
ud. Men er chancen der, kan 
han godt lide at gå i byen og få 
en øl, hvis der er penge til det. 
Ishockey’en tjener han ikke 
noget ved. Om sommeren spil
ler han tennis og styrketræner 
for at holde kondien.

Fremtidsmålene er at kom
me på landsholdet og at få en 
udenlandsk kontrakt. Han vil 
helst spille i Sverige, for sven
skernes spillestil passer ham 
bedst.

Fodbold
Jacob Kruger er den anden. 

Han spiller fodbold på AaBs 
superligahold.

Fodbolden begyndte han 
med som helt lille, og hans

Jacob 
Kruger, 
2.Z

mor meldte ham i klubben 
B52. Undervejs i karrieren 
kom han på byholdet og andre 
udvalgte hold, og ambitioner
ne blev større. Han skiftede til 
AaB.

Her træner han med super
liga-truppen hver dag kl. 14. 
Om onsdagen dog om aftenen 
sammen med danmarksserie- 
holdet, fordi han har eftermid
dagstimer på Aalborghus.

Skiftet fra B52 til AaB har 
også ændret på det sociale 
samvær. Der bliver ikke brugt 
lang tid i cafeteriet efter træ
ningen. Alle skynder sig hver 
til sit, for mange kommer jo 
langvejs fra.

Jacob har en kontrakt med 
AaB, og den giver ham en del 
frynsegoder og penge på lom
men. En tur til Malta i 
træningslejr har også været en 
del af holdets forberedelse.

I pressen er Jacob blevet 
sammenlignet med Søren 
Thorst. Selv mener han, at de 
har samme spillestil. Men at 
der mangler meget, før han 
kommer på samme niveau.

Hvis han engang kunne få 
en kontrakt med en af de pro
fessionelle klubber i England, 
ville det passe ham fint. Den 
engelske spillestil tiltaler ham 
meget. Men skulle FC Barce
lona melde sig, så...

Foreløbig ser han ingen 
grund til at ændre på sin halv
tids professionelle karriere. 
Han kan fint kombinere spor
ten og gymnasiet.
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Poul Erik Jørgensen (J). 
55 år. Sproglig student 
1957. Har tysk, fransk og 
studievejledning som fag. 
Blev ansat ved Aalborg
hus i 1965. Har været til
lidsmand for lærerne fra 
1982 til 1993. Er gift og 
har 2 børn i alderen 23 
og 25 år. Bor i parcelhus 
i Gug.

Hvilken avis holder du?
MN: Politiken.
J: Politiken.

Hvad læser du?
MN: Det politiske og noget 

af kulturstoffet. Jeg springer 
over sporten.

J: Jeg springer også over 
sportssiderne. Resten læser 
jeg-

22 
personlige 
spørgsmål

Hvad bruger du mest tid på 
i din fritid?

MN: Snakker med min 
kone. Når vind og vejr tillader 
det, sejler jeg. Går tur ved 
stranden. Læser en del.

J: Jeg arbejder på et par 
tunge projekter, nemlig en 
dansk-tysk ordbog over edb- 
sprog og en undersøgelse af 
en oversættelse af Jyske Lov 
til middelaldertysk. Anmelder 
pædagogisk materiale i nogle 
fagblade. Prøver at lære 
iransk. Laver politisk arbejde.

Hvor ofte går du i biogra
fen?

MN: 4-5 gange om året.
J: 3 gange om året.

Anders Munk-Nielsen 
(MN). 53 år. Matematisk 
student 1959. Har biologi 
som fag. Blev ansat på 
Aalborghus i 1966. Er gift 
og har 5 børn, 1 pige og 
4 drenge i alderen fra 20 
til 28 år. Bor i en nedlagt 
landbrugsejendom i Hou, 
en lille by ude ved Katte
gat nord for Hals.

Den bedste film, du har 
set?

MN: Et svært spørgsmål. 
Måske “De 7 samuraier”.

J: Tja, “Bagdad Café” med 
den dejlige Marianne Såge- 
brecht.

Hvor ofte går du i teatret? 
MN: 3-4 gange om året.

Hvilken sport dyrker du? 
MN: Jeg sejler.
J: Sport og sport - jeg ror 

og cykler lidt. Med rektor ved 
roret har jeg fejret mine stør
ste triumfer sammen med 
kolleger ved den årlige ro
match mod de andre 4 Aal- 
borggymnasier. Vi var altid 
blandt de 5 første.

Din yndlingspolitiker?
MN: Har ingen.
J: Preben Wilhjelm, tidli

gere medlem af folketinget.

Hvad folk dog kan finde på at spørge om.
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J: Aldrig. Men jeg går tit i 
“operaen” i Aalborghallen.

~Denbedsté bog, du har 
læst?

MN: Det er svært. Lad mig i 
stedet for nævne de 3 forfat
tere, jeg sidst har læst: 
Rifbjerg, Hvid og Bergsson.

J: Som litteraturformidler 
har jeg læst mange gode 
bøger, men den jeg nok tiest 
læser igen, er Malraux’ “La 
Condition Humaine”.

Det bedste maleri, du har 
set?

MN: Svært igen. Måske 
Goyas “3. maj” eller Jorns 
“Stalingrad”.

J: Det har jeg til gode.

Hvilken musik lytter du til 
derhjemme?

MN: Håndel, Mozart, 
Vivaldi, Albion band. Sådan 
lidt af hvert.

J: Den min kone foretræk
ker.

Din yndlingsret?
MN: Lammeryg a la Hou.
J: Arabisk kylling, som Mor 

Giane lavede den.

Dit favoritmærke i øl?
MN: Carlsberg porter.
J: Hof, købt hos Pötsch, 

brygget efter de strenge ty
ske renhedskrav.

Hvor ofte laver du mad til 
familien?

MN: 3-4 gange om ugen.
J: Den laver jeg sammen 

med min kone. God arbejds
deling: Hun skræller kartof
lerne, jeg koger dem.

Hvad dyrker du i din have?
MN: Hvad der bedst kan 

gro - løg, porrer, bønner, 
asparges, jordbær og kartof
ler.

J: Grøntsager - så biodyna
misk som muligt.

Ryger du?
MN: Ja.
J: Nej.

Din foretrukne måde at hol
de ferie på?

MN: Sommer og sol i Hou, 
hvor jeg bor. Ellers på egen 
hånd i Spanien og andre 
gode steder.

J: Tur i Norge eller Sverige.

Hvad ville du være, hvis du 
ikke var gymnasielærer?

MN: Deltidslandmand - og 
fisker. Uden økonomiske 
problemer.

J: Noget med internationalt 
arbejde. Gerne i det private 
erhvervsliv, gerne noget med 
Mellemøsten.

Er du medlem afAaiborg- 
hus Gymnasiums Venner?

MN: Ja, ja.
J: Ja, selvfølgelig.

Den bedste koncert du har 
været til?

MN: Det er umindelige tider 
siden sidst.

J: Woodstock.

Dit bil-favoritmærke?
MN: Golf.
J: Hæ-hæ. Jeg er medlem 

af Dansk Cyklistforbund, så 
den får I mig ikke med på.

Dit cykel-favoritmærke?
MN: Har ikke noget.
J: Raleigh (Best British 

Bike).

Kolleger 
i 27 år 

- hvad ved 
de om 

hinanden

Inden interviewet fik 
de to til opgave at 
skrive, hvad de tror, 
den anden mener. Og 
hvad de selv mener. 
Her er resultatet.

■■^^■■■■■■■■■■■■i
Poul Erik, hvad tror du, An

ders siger, når han skal be
grunde, at hans fag, biologi, 
er en del af gymnasiet?

- At hans fag nok er et af 
de væsentligste i vor tid! 
Næppe før har folk været 
så optaget af menneskers
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samspil med den 
omgivende natur. Og at 
biologi er et dannelsesfag, 
et humanistisk fag.

Sådan var Anders’ svar:
- En god del af hver af os 

er biologi. Og mange af de 
problemer, der er centrale i 
vores samfund, har biolo
gisk indhold.

Poul Erik, hvad siger An
ders, når han skal udpege 
det, der er vigtigst at lære 
eleverne i biologi?

- Respekt for naturen. At 
give dem redskaber til at 
forstå naturen.

Anders’ svar:
- Biologisk indsigt og for

ståelse, så de kan tage stil
ling til det biologiske ind
hold i deres egne og sam
fundets problemer.

Poul Erik, hvad siger An
ders, når han skal nævne det 
vigtigste af det, som eleverne 
“lærer” her uden for fagene?

- Han nævner sikkert re
spekt for deres omverden, 
herunder demokrati, evne 
til at samarbejde med an
dre - også uden for de dan
ske grænser. Det samme 
som jeg sætter højt.

Anders’ svar:
- Det vigtigste handler 

om at udfolde sig på områ
der, man er engageret i. Og 
om noget med socialt fæl
lesskab og social udvik
ling. Og gode oplevelser. 
Det, der er ved siden af fa
gene, skal være med til at 
gøre skolen vedkommen
de. Så den ikke bare er no
get, der skal overstås.

Anders, hvad vil Poul Erik 
sige, når han skal begrunde, 
at hans fag, tysk og fransk, 
er en del af gymnasiet?

- Noget i retning af, at 
sprog er et stadig mere 
nødvendigt redskab i vores 
internationale verden. Og 
at behovet stiger for forstå
else af andre kulturer.

Poul Eriks svar:
- Folketinget har vedta

get, at der skal undervises 
i fagene! Fordi fremmed
sprog er vigtige redskabs
fag og kommunikationsfag, 
især for et mindre sprog
område som Danmark.

Anders, hvad siger Poul 
Erik, når han skal udpege 
det, der er vigtigst at lære 
eleverne i tysk og fransk?

Engagement og biologisk indsigt. Den hule hånd er parat.

- At de lærer at begå sig i 
en samtale med en tysker 
eller en franskmand. Samt 
det kulturelle.

Poul Eriks svar:
- Eleverne er meget opta

get af at nå langt i sprog
færdighed. Og jeg vil også 
gerne have, at de får en 
dyberegående viden om 
bl.a. kulturelle og politiske 
forhold.

Anders, hvad siger Poul 
Erik, når han skal nævne det 
vigtigste af det, som eleverne 
“lærer” her uden for fagene?

- Det ved jeg faktisk ikke. 
Måske noget i stil med det, 
jeg sagde.

Poul Eriks svar:
- Det samme, som jeg 

troede, Anders ville sige!
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Nu handler 
det om, at 

lærerne 
flytter sig

Poul Erik (J) kender man 
på en sprudlende talefærdig
hed, med masser af smitten
de grin. Dertil de blå cowboy
bukser, den røde sweater og 
en energisk fremadrettet 
gangart.

Anders (MN) har en mere 
fåmælt og kropsmagelig 
fremtoning. Kaffekoppen og 
piben er tro følgesvende. Tag 
ikke fejl: Engagerer han sig, 
er han effektiv, ordene direk
te og øjnene med skæve 
glimt.

&nu har indbudt de to til at 
mødes over sort kaffe og en 
sukkerkanelkage en torsdag 
efter fyraften. Tanken er at få 
dem i snak om det at gå i 
skole. Og håbe på uenighed, 
diskussion eller et par fyrige 
sandheder.

&nu lægger ud med et for
sigtigt spørgsmål: Hvad læ
rer I jeres elever?

At lære “det andet”
MN: Mon ikke man kan 

dele det i to dele? Jeg lærer 
dem noget konkret fagligt, 
som de så kan til eksamen 
og får karakter for. Men de 
lærer også af vores arbejds
form, vores omgangsform, 
diskussionerne, lærerens en
gagement osv.

Dyberegående viden. Serveret stående og gående.

Det sidste er måske det 
vigtigste, for jeg ved jo godt, 
at meget af det eksamens
stof, jeg har lært dem, det er 
væk om 3-4 år. Er der noget 
tilbage, hænger det sikkert 
ikke sammen mere. Det, der 
stadig vil ligge som brugbar 
viden, er sandsynligvis det 
“andet”, de har lært.

Det er svært at sikre sig, at 
eleverne lærer noget brug
bart, men man kan jo prøve 
på forskellig måde. En af må
derne er, at eleverne tager 
udgangspunkt i det, de selv 
oplever. En anden er, at læ
reren er 100 procent med, er 
engageret.

J: Jeg tror, det er rigtigt, at 
tit så er ting glemt kort efter, 
man sad ved eksamensbor
det. Og det, der bliver hæn
gende, kan være noget helt 
andet end det, som vi lærere 
primært har satset på.

Lærernes påvirkning
Måske er det i højere grad 

vores påvirkninger, eleverne 
husker. Passer det, er det jo

både spændende og skræm
mende. Jeg er i hvert fald 
blevet mere og mere bange 
for at påvirke dem i en for 
håndfast retning. Eleverne 
skal være frie til afgøre, hvad 
de vil tage til sig af mine 
synspunkter.

Hvis elever spørger mig di
rekte, svarer jeg selvfølgelig, 
men ellers er jeg ret tilbage
holdende. Som voksen auto
ritet skal jeg passe på ikke at 
pådutte dem mine meninger, 
også selv om jeg synes, de 
er aldrig så rigtige.

MN: Jamen, hvis eleverne 
er uenige, så tager de jo ikke 
dine meninger tillig. Elever
ne er jo så selvstændige, at 
de godt kan sortere, som re
gel da. Hvis du kommer med 
din uforbeholdne mening, er 
det da helt i orden. Så viser 
du, at det er godt at danne 
sig en mening og stå ved 
den. Jeg er mere bange for 
den indirekte påvirkning.

Jeg mener - i samme øje
blik, man stiller sig op i klas
selokalet, så påvirker man.
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Det kan ikke undgås. Proble
met er hvordan.

Jeg har da holdninger, og 
jeg viser dem. Både når jeg 
bliver bedt om det, og når jeg 
ikke kan lade være. Men så 
siger jeg “jeg mener”, “jeg 
tror” osv.

Man kan jo også vende den 
rundt: I det øjeblik en lærer 
åbent siger den slags, så har 
eleverne lettere ved selv at 
tage stilling.

Danne meninger
J: Du har bestemt ret i, at 

vores undervisning også skal 
kvalificere meningsdannel
sen, hvis man nu skal sige 
det lidt fint. Alle meninger er 
jo ikke lige rigtige, selv om 
de kan se sådan ud. Vi skal 
kunne vise, at bag de og de 
holdninger skjuler der sig be
stemte overvejelser og inte
resser. Og vise, at har man 
forskellige indgangsvinkler til 
et emne, kan man nå til vidt 
forskellige konklusioner, og
så nogle forkerte.

De har talt sig varme. An
ders’ stilfærdige facon er ble
vet mere direkte. Poul Erik 
krydrer sin med muntre ek
sempler, og han slutter flere 
gange med hurtige “ik os?”, 
så vi ikke taber tråden.

Ungdomsoprør i dag
&nu spørger, om man kun

ne forestille sig et nyt ung
domsoprør i dag. Og om læ
rerne så er klædt på til det.

J: Jeg tror ikke på et ung
domsoprør som det, der var i 
begyndelsen af 70erne. Den
gang var det en protest mod 
f.eks. udenadslære og indlæ
ring af færdigheder. Og for
ældede undervisningsmidler. 
Jeg kan huske, der blev 
slæbt bøger op fra kælderen, 
og elever og lærere holdt 
lange møder, hvor de blev 
vurderet.

Kommer der et oprør i dag, 
svinger det måske tilbage 
igen, altså med krav om en 
mere formel indlæring af 
sprog, matematik osv. i ste
det for den “forholden sig til 
tingene”, der er i dag.

Måske kommer kravet fra 
den gruppe af slipseklædte 
unge, der ikke vil risikere at 
komme bagest i køen, når de 
skal ud og konkurrere på det 
europæiske arbejdsmarked. 
Der er jo mange tyske og 
franske skoler, der dyrker de 
der formelle færdigheder me
get mere, end vi gør. Til gen
gæld interesserer de sig ikke 
for elevernes evner til at tage 
stilling.

MN: Jeg tror nu ikke, at vo
res elever synes, de får for 
lidt kontant undervisning. De 
fleste lærere har det jo også 
godt med at undervise i det 
kontante stof. Når det også 
lykkes os at vise eleverne, 
hvordan de kan bruge det, så 
værdsætter de jo det, vi gør. 
Nej, jeg tror ikke på et oprør 
fra den front.

Nye krav til skolen
Jeg tror mere på en anden 

udvikling. Det, der er kende
tegnende i dag, er jo, at de 
unge ikke længere siger “vi”, 
“os”, “samfundet”, men siger 
“jeg”. De unge er bevidste 
over for deres omverden, be
stemt, men de har sig selv 
med, er også selvcentrerede. 
De isolerer sig ikke, de er so
cialt aktive, og de forholder 
sig til omverdenen, men de 
har sig selv med som perso
ner i det hele.

Pointen er, at når der skal 
være plads til enhver som 
person, som menneske, så 
stiller det nogle nye krav til 
skolen. Og når skolen skal 
omstille sig til den nye situa
tion, så viser det sig, hvor 
god den er. Og hvor gode 
lærerne er.

Anders har provokeret til 
diskussion. Er Aalborghus så 
god, at enhver får plads til sig 
selv, og kan lærerne håndte
re den spredning, der skal 
være i en klasse? Ingen tør 
sige blankt ja. På den anden 
side: Aalborghus har ry for at 
have en god atmosfære, en 
åbenhed over for alle typer 
og et behageligt samarbejde 
mellem lærere og elever. 
Helt galt kan det ikke stå til, 
bliver vi enige om.

Stene for brød
Spiller de mange aktiviteter 

uden for timerne også en 
rolle i det her, spørger &nu.

J: Ja, de er meget vigtige. 
Fagene er selvfølgelig det 
primære, og det er de også 
på Aalborghus, men der skal 
også være plads til andet. 
Morgensamling, kreative da-
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ge, musik, idræt, teater, bil
ledkunst osv. Jeg bryder mig 
ikke om en skole, hvor der 
kun er plads til fagene fra 
8-14. Det er at give sten for 
brød.

MN: Jeg er enig, og det 
handler for en skole kun om 
at finde balancen mellem fa
gene og alt det andet. Og 
tænker man på, hvad elev
erne har med sig herfra, 
hvad kan de bruge senere, er 
aktiviteterne uden for fagene 
da med til at præge dem væ
sentligt i mange, mange år 
frem. Ja, det gælder også 
ekskursioner, studierejser, 
udvekslinger og den slags.

Mere hele mennesker
J: Jeg er overbevist om, at 

de, der medvirkede i Grease 
eller Beggar’s Opera, vil 
tænke tilbage på det, de op
levede og lærte der, længe 
efter at de har glemt tyske 
bøjningsformer og matemati
ske formler. Jeg mener end
da, det er gymnasiernes styr
ke, at vi både har eksamens
fagene og en række aktivite
ter ved siden af.

MN: Og selv om man ikke 
får karakter i de frivillige akti
viteter, kan det sagtens væ
re, at de smitter af på karak
tererne i eksamensfagene.

Eleverne bliver mere hele 
som mennesker ved at kom
binere fagene og det andet, 
og dermed klarer de sig bed
re til eksamen!

Efter den bemærkning må 
Anders selvfølgelig stå til 
regnskab: Har han selv spil
let musik eller skolekome
die? Men nej, synspunktet er 
ikke kommet derfra.

Vi må omstille os
J: Noget af det, der også 

afgør, om eleverne trives på 
en skole, er, om lærerne føl
ger med. Eller de går i stå.

På enhver skole er der læ
rere, som gror fast, og som 
bliver mere og mere selvret
færdige. Den type er fuld
stændig sikker på, at hans 
måde at gøre tingene på er 
den eneste rigtige. Han er 
helt holdt op med at forholde 
sig til sin egen undervisning.

MN: Det går simpelthen 
ikke, for lærer-elev-forholdet 
udvikler sig hele tiden. Det 
kører endda drønhurtigt. Når 
verden omkring os ændrer 
sig, er eleverne nogle af de 
hurtigste til at opfange det. 
Skal vi kunne undervise dem, 
må vi omstille os til det.

Paradoksale kurser
Det er klart, at det er nem

mere sagt end gjort. Vi skal 
have mere efteruddannelse, 
bare ikke af den sædvanlige 
art. Det er ikke faglige kur
ser, der alene er brug for. 
Det er også pædagogiske.

Vi skal ind på en pædago
gisk videreudvikling, lære fle
re arbejdsmåder og metoder. 
Vi skal afprøve flere lærerrol
ler og gøre nye pædagogiske

erfaringer. Vi skal satse der. 
For at gøre en god lærer.

J: Det, vi taler om, er ikke 
et aldersproblem. Det kan 
lige så godt være en 33-årig 
som en 53-årig, der kører 
fast. Og det skal netop slås 
fast, at det ikke er i det fag
lige. Derfor er det også helt 
paradoksalt, at næsten alle 
vores kursustilbud er faglige.

MN: Det handler nu om læ
rernes selvudvikling, og der 
tror jeg, at de fleste i dag er 
parat til at være med. Det var 
vi ikke for nogle år siden, 
men siden da er det blevet 
tydeligere, at behovet er der.

Hvorfor dog udbrændt?
J: Vi vil nok også se, at den 

type efteruddannelse kom
mer til at foregå her på sko
len. F.eks. med inspiration 
fra hinandens undervisning, 
fra folkeskoler, fra pædago
gisk forskning, som vi ikke 
har for meget af, eller ud fra 
en plan om at udvikle skolen 
som helhed.

MN: Inspirationen kan også 
komme fra eleverne. De er jo 
hele tiden på forkant med, 
hvad der foregår.

J: Ja, og vi har mange, der 
også kan formidle det til os. 
Det er også derfor, det er så 
dejligt at arbejde her. Når jeg 
går i skole om morgenen, 
glæder jeg mig spilleme til at 
komme herhen, selv efter 
alle de år. Derfor undrer det 
mig også, når jeg hører om 
udbrændte lærere, for hvad 
hulen bliver de så udbrændte 
af? De kan jo få fyldt på hver 
eneste dag. Her er masser af 
friske elever og friske tiltag. 
Man kan jo bare suge til sig.

Anders nikker.
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August for 25 år siden:

På nogle grønne 
nord for New York i
en halv million unge i tre 
dage. Fredag den 15. til søn-_ ^ et uvejr-
dag den 17. august. Målet regnen I

■e .

nogle af de store inden for
rock og folk: Santana, The der sad i. statsfængsel, fordi 
Who, Joe Cocker, Janis Jop- han ikke ville deltage i Viet
lin, Joan Baez og Jimi Hen- namkrigen.

Shankars citarspil afbrudt af

lede. Joan
iget. da

Baez kom på scenen og 
-“Hig Joe Hill . Som en hil- 
“"’ådn til DaVid. hendes mand

de ned, og publikum danse
de tørvejrsdans.

Farmeren, som havde lejet 
sin jord til festivallen, holdt en 
tale og sagde:
-1 har vist verden noget 

vigtigt: At en halv million 
unge kan finde sammen og f 
have tre dage med skæg og 
musik, og ikke åndet end 
skæg og musik. Og jeg 
velsigner jer for det. : j

Søndag aften gik Crosby, 
Stills og Nash på scenen, og - 
en halv time efter kom Neii 
Young til - for første gang.

Mandag morgen gik Jimi 
Hendrix på scenen med lys 
rodt pandebånd og spillede 
“Star Spangled Banner?^ 
sin. højrehåndsguitar. På de 
pibrede marker sad nogle tu-

■■■■■■^“^M“^^^Mi8^ä ^
Løndom den .weekend J j

p»

K
te fprl 
cenei 
sikerf

Creo edsi

over
f åf U$ 
Natten

.røm.

sinkelser, åbn« 
med“Freedbrr

tants Jophn. I iægétehen 
»lev fleæ hundr« wfa 
st hv^ tim#.lnden musi

de kontant bet^lih
Jeffen 
in atteri mem

Wrgea» F
Helj|i||tere fløj rna<Æ^ 

pens soenen stod tom.
Om eftermiddagen korn

Joe Cockér på scenen i 
Rikfarvet t-shirt med 
sg^de^solmønstre # 

. )g gpv sin udsyet af 
A LittleHelp From MfT 

3b”. Regnen stromme-

duce:

sit^ygdje og blæsere 
Here The Sun”, 
□eorge Harrison vaÄ«

begynd' 
mixe 
London

Aalb

Hendi

End” i

Sluttede 1 

ag morgen, 
: Cartney at 
studiet i

Woodstock, begyndte en 
særlig lordag for alle Aak 
borgnösere. Det var den 
ste undenÆningsfri lärda 
gymnasiets historie.
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\rne Rønn gik på Aalborghus i 60’erne. Nu går Malene Rønn, 
tans datter, her i 2.g. &nu’s gæsteskribenter har spurgt dem 
id om før og nu.

^ GENERATIONER

Arne
Rønn

Far
Arne Rønn er lærer på So- 

fiendalskolen. Han stammer 
fra Vejgaard, og da han i 
1962 skulle vælge gymnasi
um, valgte han af praktiske 
grunde Aalborghus Stats
gymnasium, som det hed 
dengang. Det var næsten 
helt nyt, og det var det nær
meste.

Det var ikke en selvfølge, 
at en Vejgaarddreng skulle 
vælge Aalborghus, men be
liggenheden gjorde udslaget.

- Jeg var meget glad for at 
gå på Aalborghus, fortæller 
Arne. Ikke mindst på grund af 
det gode sammenhold, der 
var i klassen. Det var en ma
tematisk klasse, z-klassen.

Efter skole var der mange 
lektier, flere end i dag, tror 
Arne, men han fik også tid til 
at være sammen med klas
sekammeraterne. De spillede 
kort eller dyrkede sport.

- De år, man er under ud
dannelse, hører til nogle af 
de bedste i ens liv. Man er

ikke bundet så stærkt af an
svar og forpligtelser, men 
kan koncentrere sig om sin 
egen udvikling.

Noget af det, Arne husker 
særligt fra årene på Aalborg
hus, er atletikstævnerne. Og 
de ekskursioner, der var. 
Specielt den til København. 
De ture blev altid arrangeret i 
tæt samarbejde mellem rek
tor, lærerne og præfekturet, 
som var den tids elevråd.

Arne har egentlig aldrig 
brugt sin studentereksamen 
til noget. Da han i 1965 søgte 
ind på seminariet for at læse 
til lærer, kunne man også 
komme ind uden en studen
tereksamen. Han sparede 
dog et år af studietiden.

Alligevel har han ikke et se
kund fortrudt, at han valgte 
gymnasiet og specielt Aal
borghus. Han har ikke for
søgt at få Malene til at gå 
den samme vej. Det har hun 
selv måttet vælge.

Datter
Malene kan da også be

kræfte, at hun end ikke ane
de, at hendes far havde gået 
på Aalborghus, før hun selv 
valgte stedet. Hun var faktisk 
rundt på andre gymnasier 
også.

Aalborghus vandt hos hen
de på grund af det gode mil-

Malene 
Rønn, 
2.U

jø, og fordi hun straks følte 
sig velkommen. Det talte 
selvfølgelig også, at det var 
det nærmeste. Og Skotlands- 
projektet villle hun gerne væ
re med i.

Om gymnasietiden er ens 
bedste, sådan som hendes 
far siger? Det ved hun ikke 
endnu. Hun er i hvert fald 
meget glad for at gå på 
Aalborghus og for sammen
holdet i klassen. Hun sætter 
også pris på den udvikling, 
der er fra folkeskolen til gym
nasiet. Og synes selv, hun 
har udviklet sig.

De mange arrangementer 
kan hun godt lide. Hun delta
ger i stort set alt, hvad der er 
af sportsarrangementer.

Derhjemme taler de en del 
om skole og fag. Målenes 
mor er også lærer. Men selv 
om det er godt at kunne få en 
snak om matematik eller 
tysk, er der også ulemper 
ved at have lærerforældre:

- De ser helt klart strengere 
på pjæktimer!
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Ansøgere til gymn. /elevantal i 9. kl. (fig. 2)Ansøgere til gymnasierne 1984 -1994, Nordjyl. Amt (fig. 1)

2000

1500

Ansøgere til Aalborg-
1000

Elevantal i 9.kl„ 
Aalborg Kommune, 
88/89-03/04

1984 1985 1986 1987 1988 1989 1990 1991 1992 1993 1994

Aalborghus

Aalborghus del tb« 
gymnasium!^ 
- se figur 3

Aalborg
Å8ltofg-omr^%røtur- 

ligviå en vigtig del af. ^ 
landæg sætter sit præg på \. 
^Uåne. En prognose, fremsat 
för nogle år siden, viser an- ■ '

kr der ind 
ogle mindre 
siden 1990

Nordjylland
De sidste 10 års ansøgertal 

har ikke bekræftet formod
ningen, i hvert fald hvad an-

Arets ansøgertal til 
gymnasierne sætter 

ny rekord.

går Nordjyl
Ganske v 

imellem væ 
nedgange,

For 10 år siden spåede 
man, at der ville optræde en 
r^^bar nedgang i antallet 
afÄgere til gymnasiet. Ef 
fer tåltene og formodninger
ne at domme, ville det lave
ste punkt nås i 1995 og 
1996, hvorefter det atter ville 
stige.

Flere vil i 
gymnasiet

højt tal for 9.klasser giver^ 
en vis grad et højt ånsøger- 
tal. Men i 1992, ’9^og ’94, : 

hvor tallene for 9. klasser 
falder, stiger ansøgertalleifey  ̂
og går over alle bredtlei^^ 

Der er vel ingen.'anden Af
klaring end den ganske, lige» 
fremme, at flere og ffere ffe 
enhver årgang går i gyntria ' . 
siet.

er det kun gået fremad.
Tiårets laveste tal nåedes i 

1985, hvor kun 1.720 ønske
de at komme i gymnasiet, 
men i 1986 steg det til 1.766 
og i 1987 til det rekordagtige 
1.992.

Rekorden er dog blevet 
slået hvert år siden 1991, 
hvor 1.998 ansøgte. 11992 
var det 2.027, M993 kom 
2.048, og her i 1994 topper vi 
med 2.116.. - Se figur 1.

tallet af folkeskoleelever i 9. 
klasse, og det er jo dem, der 
er at finde blandt gymnasie
ansøgerne. Man skulle for
vente en eller anden propor
tionalitet mellem antallet af 
elever i 9.-klasse og antallet 
af gymnasieansøgere, men 
den er ikke så ligetil at få øje 
på - se figur 2.

Det kunne godt se “rigtigt” 
ud for 1989, ’90 og’91. Et
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yiAe^M^cÅtMfitilt 
eføe/v ^A^^A^bi
En af fællestimerne sidst i dette skoleår var en 
koncert, hvor musikstuderende fra konservatoriet 
spillede. &nu’s gæsteskribenter var selvfølgelig 
med, og de fangede bagefter to af musikerne, to 
gamle Aalborghuselever.

Claus og Christina regner begge med at blive noget ved musikken.

Det blev til en hyggelig snak 
med Claus Bové og Christina 
Funch Christensen, der begge 
er 23 år. De går på den rytmis
ke linie på konservatoriet. 
Målet hedder en Rytmisk Mu
siklærereksamen.

Christina har altid spillet mu
sik. Indtil 3.g var det især klas
sisk, men så voksede interes
sen for det rytmiske. Claus be
gyndte derimod først at spille 
for alvor, da han startede på 
Aalborghus.

De to syntes godt om forhol
dene og faciliteterne på gym
nasiet. Og var glade for de fine

muligheder for at udfolde sig 
ved morgensamlingerne.

Uddannelsen
Ingen af dem valgte konser

vatoriet lige efter gymnasiet. 
Efter 3.g tog Christina 1 år på 
Musikalsk Grundkursus, som 
forbereder studerende til kon
servatoriet. Claus tog på høj
skole.

De er enige om, at optagel
sen på konservatoriet ikke var 
specielt svær.

- Bare man er musikalsk og 
har viljen til det, skal man nok 
komme ind, mener Claus.

Christina me
ner, at det er 
en fordel, der 
er så mange 
forskellige 
ting i optagel
sesprøven. 

Der vil altid være mindst én af 
tingene, man er god til.

De, der kommer ind, har ikke 
altid de samme niveauer. Men 
undervejs i studiet udlignes 
nogle af forskellene.

Uddannelsen varer 4 år og 
foregår mest i klasser på 5-6 
studerende. Desuden får de 
enetimer i hver sit hovedinstru
ment. Der er lagt vægt på det 
praktiske, idet de f.eks. har 12 
sammenspilstimer hver uge på 
første år. Der er også lagt 
praktik ind i uddannelsen. I 12 
uger kommer de ud blandt 
børn, unge og voksne.

Forventninger
Spørger man dem, om ud

dannelsen lever op til forvent
ningerne, svarer Claus:

- Nej! Den er bedre.
- Jeg blev skuffet i starten, 

siger Christina, og det bliver 
de fleste. For når man begyn
der, kan man egentlig ikke se, 
hvad man får ud af det senere.

Begge er enige om, at glæ
den ved at gå på konservatori
et bliver større dag for dag, og 
der er ingen, der dropper ud.

Derimod er de ikke enige om 
fremtiden.

- Jeg vil gerne kunne under
vise og spille ved siden af, hå
ber Claus.

- Jeg tænker overhovedet 
ikke over det, påstår Christina. 
Jeg har en ide om, at man bli
ver involveret i et eller andet, 
og at der er en masse mulig
heder. Så vælger man det, 
man har lyst til.

&nu siger tak for koncerten 
og ønsker god vind fremover.
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DIN PROFESSIONELLE MUSIKFORRETNING

/Musikcentret
VESTERBRO 55-57 • 9000 AALBORG • T L F . 9 8 1 3 1 3 1 2

* Ved du...
at Aalborghus også har et undergrundsb/ad? 

"Det Fri Organ" hedder det, og i modsætning til 
&nu koster det penge at få fingre i det.

Den ene halvdel af den duale redaktion er Peter 
Roos, 3.Z. Han er bedst til ord, ja det er endda 
hørt, at hans tale kan være lige så sort som tryk
sværten. Ebbe S. Andersen fra 2.u er den anden 
halvdel. Mageløs til billeder og layout. (Se tegne
serien overfor, som han også er medskyldig i.)

Hvor Peter og Ebbe ikke slår til, træder den pen
sionerede redaktør Jesper Johansen 2.q hårdt til.

Eller de 10 andre ubløde medarbejdere griber ud 
og overgår både sig selv og deadline, så produkti
onen kommer i hus.

Det kan røbes, at &nu har lagt langtidsplaner om 
at ville overgå "Det Fri Organ"på andre fronter 
end oplagets størrelse.

K Ved du også...
at der er oldtid i lego? På skoleårets kreative 

dag i oktober summede Aalborghus af aktiviteter.
Nogle valgte at gå i barndom og lege med lego. 

Ikke ganske frit, men for at demonstrere de sanse
lige og kreative muligheder i et klassisk bogfag: 
oldtidskundskab.

Så i løbet af dagen genopstod et stykke oldtid i 
Lego. Imponerende og mangfoldigt. Og klodser 
gik der til. Så mange, at de fyldte en Opel Kadett 
bortset fra chaufførpladsen.

Med lidt hovedregning, hvor en legoklods reg
nes til 1 cm3, kan vi opgøre omfanget af byggema
terialer: Oldtiden blev genskabt af 2 millioner 
legoklodser.

Kreativ fingerfærdighed.





Disse annoncører 
støtter &nu 

- støt også dem

Jyllands aktive ^iiVW 
musikbutikker!
Hobro« 34 7 9200 Aalborg SV Tlf.98 18 52 00'
Store Torv 18 8000 Århue C TU. 86 19 22 99
Torvegade 6 6700 Esbjerg Tlf. 75 12 30 22
Dalgasgade 17 7400 Herning Tlf. 97 22 10 00
Gravene 4 8800 Viborg Tlf. 86 61 25 15

vnwnlai uf musik’ a|a|KNUD ti

Shoppen
TLF. 98 10 33 01
FAX. 98 10 90 OO

Rantzausgade 47 - 9000 Aalborg

ANTON LASSENS EFTF. A/s
Malermestre

HÅNDVÆRKERVEJ 9 9000 AALBORG - TLF. 98 12 00 99

Nørresundby Bank
Bredegade afdeling
Bredegade 3
9100 Aalborg

EN VERDEN

I EL...
BLYTÆKKERVEJ 7
9100 AALBORG
TLF. 98 12 39 11
VAGTTELEFON 30 98 1811

THOMAS PEDERSEN A/S

Ml REVISION
MOGENS NIELSEN

Statautoriseret revisor

Sdr. Trandersvej 16 - Postboks 7875 - 9210 Aalborg SØ
Telefon 98 14 04 44 - Telefax 98 14 14 04 - Privat tlf. 98 32 36 53

AALBORG SKOLEFOTO

Boulevarden45.9000Aalborg.Tlf.98 1307 11.Giro I 184741

Gå først til fagmanden 
Farver - Tapet - Tæpper - Vinyler 
Gardiner - Persienner - Linoleum

Pro fa Farver
CARL PEDERSEN A/S

Holbergs Plads 9000 Aalborg 98 12 02 00

2tal
AC RADIO« BOULEVARDEN 16 

9000 AALBORG« TLF. 9813 30 55

Er gulvet grimt 
og skummel 

- så ring til 
HUMMEL 

98 14 05 10

28



ARKITEKT MAA 
JOHN WIBÆK 
HERNINGVEJ 248 
9220 AALBORG 0 
TLF. 98155973

JU
SØREN HEMPELS EFTF. A/S

PAPIR EN GROS . BOG-& OFFSETTRYKKERI . KONTOR-OG SKOLEARTIKLER
TLF. 9814 0411, TELEFAX 9814 90 01. GUGVEJ148. POSTBOX 7527.9210 AALBORG SØ

Aut. El-installatør
GI.Gugvej 59 - 9000 Aalborg 

Tlf. 98 10 20 77 - Fax 98 10 31 22
• Industriautomatik • Alarmanlæg • EDB-Installationer • Telefonanlæg

Jysk El-Teknik ApS

Pallisgaard & Co. ApS
Tømrermester

Østerbro 61
9000 Aalborg
Telefon 9813 05 00
Telefax 9813 00 72

VIGGO WADIENS 
BOGHANDEL
Bispensgade 10.9100 Aalborg 
Tlf. 98 13 21 44 . Fax 98 13 24 66

GLARMESTERFIRMAET 
LEIF BORUP ApS 

Søndervangsvej 3 
9000 Aalborg 

Tlf. 98 14 55 66

Blikkenslageren
Vagn Jensen AALBORG ApS 

Schleppegrellsgade 52 
9000 Aalborg 

Tlf. 98 12 92 12

Orla’s Busser
9000 Aalborg • tlf. 98 13 01 88
9362 Gandrup • tlf. 98 25 94 00

TEXTIL CENTRET

VILLY JENSEN 
MÆLK EN GROS 

Snehvide vej 14
9400 Nørresundby 

Tlf. 98 17 36 35

Slotsgade 5-7-9 
9000 Aalborg
Tlf. 98 16 17 30
Tlf. 98 12 69 00
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KRYDS &TVÆRS 
TVÆRS & KRYDS 
KRYDS&TVÆRS 
TVÆRS & KRYDS 
KRYDS&TVÆRS 
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KRYDS&TVÆRS
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KRYDS &TVÆRS 
OPGAVEN...
...og vil du gerne have den nyeste 
udgave af “Webster’s”?

Så skriv navn og adresse sammen 
med de to ord fra de blå felter 
på en lap papir og send til: 

&nu 
Aalborghus Gymnasium, 
Sohngårdsholmsvej 60, 
9000 Aalborg.

Eller aflevér den selv 
i &nu-kassen på kontoret.

Den 26. august trækkes der lod 
om 2 stk. Webster’s Dictionary 
blandt de rigtige løsninger.
Vinder du, får du gevinsten tilsendt.

• Løsningen på opgaven i nr. 2 var 
“Karakterblad” og “Vinterferien”.

HVER DAG HAR VI

IS • KAFFE • SLIK • COCA COLA 
FRUGT • JUICE • MARMELADE 

NUTELLA • TOAST • SMÅ BRØD 
STORE GROVBOLLER MED FYLD 
VARME & KOLDE DRIKKEDRIKKE 
CACAOMÆLK • SODAVAND • THE 
MÆLK • SURMÆLKSPRODUKTER 

SMØR • OST • DISKETTER

- VI HAR ÅBENT
10 & 10.50-11.00 & 11.45-12.10
i automaterne hele dognet)

KANTINEN

AALBORGHUS
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I kalenderen optager vi løst 
og fast om store og små be
givenheder på Aalborghus. 
Du er velkommen til at sende 
oplysninger til redaktionen, 
der så tilrettelægger kalen
deren. &nu ønsker alle god 
sommerferie.

&nu Aalborghus-kalenderen|
MAJ JUNI

02.05. Første skriftlige eksamensdag for 2.hf.

03.05. Skriftlig engelsk for 2.g sproglig.
04.05. Sidste undervisningsdag for 3.g.
05.05. Første skriftlige eksamensdag for 3.g.
11 .05. Sidste undervisningsdag for 1 .hf.
16 .05. Skriftlig matematik for 1 .hf.
17 .05. Første mundtlige eksamensdag for hf.
19 .05. Skriftlig matematik for 2.g.
20 .05. Sidste undervisningsdag for 2.g.
24 .05. Første mundtlige eksamensdag for 3.g.

15.06. Sidste mundtlige eksamensdag for 
hf og gymnasiet.

17.06. Årets dimission finder sted kl 10.00. 
Og så har vi sommerferie.

mandag døn 8. august, 
møder kl. 10.
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r GUG-RINGEN-GUG 1

981416 22
TILBUDET TIL DIG!

Ansvarsfuld beroligende seriøs undervisning.
Lær at køre bil og motorcykel.

HURTIG
På kun 4 dage å 8 timer eller 

2 weekender er du klar til prøve.

GRUNDIG
Via video og eget 
køreteknisk anlæg.

BILLIG
Prøv selv - benyt din ferie eller fridage.
Kursuspris til bil: 6.5(10 + stempelgebyr.

KMUDS^^
Kærholt 4.9210 Aalborg SØ

^NIS^ Danmarks Pædagogiske Bibliotek

45000458: 798


